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A közgazdasági szabályozók változásának 
hatása az élelmiszeripari vállalatoknál

Gondok és kiutak
Felülvizsgálják az exporttámogatásokat 
Minősítik a hatékonyságot 
Hő a hitel szerepe

A Mezőgazdasági- és Élel
miszeripari Szervező Vállalat 
megtartotta második negyed
évi ankétját, melynek témája 
»A közgazdasági szabályozók 
változásának hatása az élelmi- 
szeripari vállalatoknál” volt.

Csizmadia György miniszté
riumi tanácsos vázolta az élel
miszeripar jelenlegi helyzetét, 
az előttünk álló feladatokat, a 
népgazdasági elvárásokat es 
o tervezett . szabályozó módo
sításokat.

További
elvonások?

A magyar népgazdaság előtt 
álló egyik legnehezebb fel
adat: a dollár elszámolású
piacokon az elszámolási több
letet tartani, ill. növelni. (Ez 
azt jelenti, hogy a mi áruin
kért lényegesen több dollárt 
kellene kapni, mint amennyit 

'ni — import árukért fizetnünk 
kell.) Az élelmiszeripar a kivi
telét tovább nem tudja növel
ni, tehát ez az elszámolási 
aktívum növelési követelmény 
az ipar egyéb ágait állítja na
gyobb feladatok elé. Köztu
dott, hogy 1982-ben nem tel
jesültek a népgazdasági terv
ben megfogalmazott elvárások, 
a nemzeti jövedelem növeke
dése tovább lassult. (A nem
zeti jövedelem nem más, mint 
az időszak alatt létrehozott 
anyagi javak és szolgáltatások 
összesége és a termelés során 
elhasználódott eszközök pótlá
si szükséglete közti különbö
zet.)

Az 1982. év végén tett intéz
kedések hatásaként az 1983. 
évi nyereség 20 százalékos 
csökkenésével számolnak. Az 
elvonás egyik formája az volt, 
hogy a költségnövekedések 
egy részére nem ad fedezetet 
az értékesítési árbevétel. 
Amennyiben az eddig tett in
tézkedések mellett sem képző
dik a tervben meghatározott 
nemzeti jövedelem, további el
vonások várhatók. •

Az év folyamán további fo
rintleértékeléssel is számolni 
kell (kb. 6 százalékos), mely
nek hatása nem marad a vál
lalatoknál. A leértékelés vi
szonylag megdrágítja a kül
földi valutákat és árukat, ezért 
ösztönzi a hazai áruk kivite
lét és fékezi az importot. Az 
export ' támogatásokat (rubel 
és dollár viszonylatát egy
aránt) — a csökkenés igényé
vel — felülvizsgálják. Ez csak 
az élelmiszeriparban és rubel 
relációban, 80—90 millió Ft el
vonást fog jelenteni előrelátha
tólag. A dollár viszonylatú ex
portfeladatok teljesítése érde
kében a dollár devizaszorzó 

^módositása várható. A tarta
lékalap igénybevételénél új 
szabályok lépnek életbe. Ab
ban az esetben, ha az 1983. 
évi eredményelszámolás után 
fejlesztési alap hiány keletke
zik, a tartalékalapból csak 
akkora összeg vehető igény
be, amennyi a vállalat kötele- 
iettsége az állammal szemben

(bérfejlesztés+részesedési

alap adója, esetleges egyéb 
adók). Ez -a szigorítás olyan 
komoly következményekkel jár
hat, hogy pl. ha elfogy a fej
lesztési alap, a megkezdett 
beruházást le kell állítani, a 
megrendelt gépet le kell mon
dani, stb.

Három szakasz
A vállalatok hatékonyságát 

folyamatosan figyelemmel kí
sérik és minősítik a felügyeleti 
szervek. Ha egy vállalat nem 
éri el a kívánt szintet (ameny- 
nyiben a mutató 5 százalék 
alatt van), alacsony haté
konyságúnak minősül és há
romszakaszos intézkedési terv 
alapján kell javulást elérnie. 
(Vállalatunknál ez a mutató 
30 százalék körül van.)

A hatékonyság mutatója 
három tényező függvénye, 
mégpedig a mérleg szerinti 
nyereség, valamint a kifizetett 
bér és a vállalati eszközérték 
(álló- és forgóeszközök együtt) 
hányadosa. Abban az eset
ben, ha a vállalatnak magas 

forgóeszköz-állománya, s 
ugyanakkor nagyértékű; s új 
gépekkel, épületekkel is ren
delkezik, a mutatója alacsony 
lehet anélkül, hogy valójá- 

. bán alacsony hatékonysággal 
dolgozna. A minősítésnél eze
ket a szempontokat is figye
lembe veszik, s remélhetőleg 
nem büntetik azokat, akik a 
hatékony termelésüket új be
ruházások segítségével kíván
ják bővíteni.

A háromszakaszos javulást 
célzó intézkedési terv a követ
kező:

© A vállalat 2 év türelmi 
időt kap arra, hogy a mutató
ját a minimum szintre emelje. 
Ennek érdekében a vállalat 
vezetőjének feladatait konkré
tan meg kell határozni (mely 
területeket, milyen határidőre 
kell rendbehoznia).

Amennyiben ez idő alatt 
nem sikerül a kívánt javulást 
elérni, a vállalat forgóalapját, 
a képződött értékcsökkenést 
elvonják, a létszámot draszti
kusan csökkentik, az állóeszkö
zöket lefoglalják.

© A két év türelmi idő után 
újabb egy évet kaphat a vál
lalat. Ez idő alatt a nem nor
matív támogatásokat megvon
ják tőle, az elkülönített bank
számlákon lévő alapjait el
vonják, a céget „eladják” 
(kötvény jegyzésre kerülhet 
sor).

(5) Abban az esetben, ha az 
előző két szakaszban tett in
tézkedések nem hozzák az el-, 
várt eredményt (a mutató ja
vulását), a vállalatot meg
szüntetik.

Az előadó vázolta még az

1984. évre tervezett szabályo
zóváltozásokat.

Ezek közül a legjelentőseb
bek a következők:

— a mezőgazdasági támo
gatásokat tovább csökkentik;

— műtrágyára, növényvédő
szerre nem adnak támoga
tást;

— a vízdíjak tovább növe
kednek.

E három tényező hatásaként 
a felvásárlási árak növeked
nek, s ez végső soron teljes 
körű árkorrekciót jelent.

Készlet
gazdálkodási
vizsgálat

Varga Ferenc, az MNB Élel
miszeripari Hitelfőosztályának 
vezetője a hitelezési rendszer 
változásairól beszélt. Az élel
miszeripar önfinanszírozó ké
pessége romlik. A hitelfelvé
tel feltételei nehezedtek 
ugyan, de a beruházások ösz- 
szes volumenében a hitel sze
repe nő (miután a vállalati 
pénzeszközök az elvonások 
miatt csökkennek).

Általános követelmény a 
vállalatok felé: a dollár el
számolású piacokon aktívumot 
elérni. A banki hitelezési el
vek éppen ezért a deviza-nö
vekmény elérését követelik 
meg. Új elemként jelent meg 
az a lehetőség, hogy az ex
port piacok megtartását is tá
mogatni kívánják. Az előadó 
külön kiemelten foglalkozott a 
forgóeszköz-finanszírozás kér
désével.

Ez év során valamennyi élel
miszeripari vállalatnál megvizs
gálják a készletgazdálkodást 
a banki szervek. A vizsgálat 
kiterjed az élfekvő, ill. lassan 
mozgó készletek felmérésére, 
alapos elemzésére (összetétel, 
ok, indokoltság, stb.).

A meghatározott - és szét
osztott - importkeretek betar
tását szigorúan megkövetelik. 
Ugyanakkor evárják a vállala
toktól, hogy a deviza-kinnlevő
ségeket hajtsák be (a külföldi 
vevőtől szedjék be az eladott 
áruk ellenértékét).

Az exportfolyamatok bővülé
se, az ezzel kapcsolatos kész
letnövekedés, a felvásárlási 
árak emelkedésének hitellel 
történő finanszírozását szak
ágazatonként fogja a bank 
belülbírálni.

Egységesebb
kamat-
rendszer

Július 1-tól a hitelek kama
tai az eddigiekhez képest egy
szerűsödnek, egységesebbek

lesznek. A rövid lejáratú hite
lek után 13 százalékot, a be
ruházási hitelek (több évre 
szóló) után 14 százalékot kell 
fizetni. Ez az intézkedés az 
élelmiszeriparban további 100 
millió Ft költségnövekedési je
lent.

A fentiekből látszik, hogy ez 
élelmiszeripar gondjai leg
alább olyan súlyosak, mint a 
többi ágazaté. Az előadások
ból viszont az is kitűnt, hogy 
az irányító szervek keresik a 
megoldási lehetőségeket és 
minden remény megvan arra, 
hogy a jelenlegi gazdasági 
hullámvölgyből kijussunk.

Simon Éva

Számítógép>bemutató
A Számítástechnihkai Koor

dinációs Intézetnél a napok
ban számítógép-bemutatón 
vett részt vállalatunk néhány 
munkatársa. Közismert tény, 
hogy a napról napra növekvő 
információs igények egyre na
gyobb és nehezebb feladatok 
elé állítják a vállalatoknál 
dolgozókat. Egyre kevesebb 
idő alatt egyre több informá
ciót kell előállítani, feldolgoz
ni, s mindezt határidőre, hibát
lanul és egyre olcsóbban. Mi 
a megoldás, hogyan lehet nö
velni az irodai, ügyviteli, stb. 
munkák teljesítményét és haté
konyságát? Az ma már nem 
járható út, hogy a feladatok 
mennyiségi növekedésével
együtt növeljük a létszámot. 
Ennél racionálisabb az a meg
közelítés, hogy korszerű, nagy 
teljesítményű eszközök (számí
tógépek) alkalmazásával se
gítsük a munkát.

lfízuezeték-epítés

Forróvíz-távvezeték építése folyik gyárunk területén. A kerítéssel elzárt területen folyó munkála
tok meglehetősen „feldúlták” udvarunk látképét. Sajnálatos lenne, ha az új focipályánk is vé
gül „áldozatul” esne az egyébként közérdekű építkezésnek.

Ara: i.so Ft pártvezetőség tárgyalta

Mérlegen a munkánk
A Pécsi Dohánygyár Pártve

zetősége 1983. május 25-én 
rendkívüli ülésen foglalkozott az 
MSZMP KB 1983. április 12— 
13-i üléséről kiadott dokumen
tumokkal. Az ülésen részt vett 
Irimi Sándor vállalatunk igaz
gatója is.

A pártvezetőség a Központi 
Bizottságnak a XII. kongresz- 
szus óta végzett munkáról és 
a párt feladatairól hozott ha
tározata alapján vizsgálta a 
Pécsi Dohánygyár munkáját, 
elért eredményeit. Elemezte a 
pártszervezet tevékenységét.

A XII. kongresszus óta eltelt 
időszakban vállalatunk rugal
masan alkalmazkodott a vál
tozó gazdasági, illetve gazda
ságpolitikai viszonyokhoz. Ered
ményeink ezt egyértelműen iga
zolják.

A pártszervezet, illetve párt
vezetőség végrehajtotta a köz
ponti és helyi pártszervek által 
kiadott határozatokat. Vállala
tunknál a gazdasági munkában 
érvényesült a pórt elvi irányító 
és ellenőrző szerepe.

Ma már természetes, hogy a 
jó gazdasági tevékenység el
ismerése mellett arra kell töre
kedni, hogy reálisan Ítéljük meg 
a hatékonyabb munka végzését 
akadályozó tényezőket, értendő 
ez mind a politikai, mind a 
gazdasági munkára.

Gazdasági munkánk további 
javítása céljából a pártvezető
ség ennek szellemében alakí
totta ki véleményét, s a követ
kező főbb megállapításokiat, 
illetve ajánlásokat tette a vál
lalat gazdasági vezetése felé:

— a Pécsi Dohánygyár alap
vető gazdasági célkitűzései jók. 
A hazai piac maradéktalan ki
elégítése, a hosszabb távra irá. 
nyúló beruházási program, az

A bemutatónak éppen az 
volt a célja, hogy a munkán
kat segíteni tudó gépek vá
lasztékát megismerjük. Jelen
leg ajánlani tudják az MO8X 
típusú személyi számítógépet, 
amely jól alkalmazható kis 
kiépítésben is, kapcsolható 
nagy számítógéphez. Sokféle 
perifériával rendelkezik, így 
képernyő, billentyűzet, nyom
tató, stb. Sokféle kész prog
ramcsomaggal rendelkezik — 
ilyenek az ügyviteli, számviteli, 
készletgazdálkodási stb. —
amelyek szinte azonnal alkal
mazhatók a vállalatnál (ki
sebb módosítással, helyi sa
játosságok beépítésével), te
hát a várakozási idő kevesebb.

Ennél újabb típusú gép 
megjelenése a közeljövőben 
várható (PROPER néven), 
amely kedvezőbb felhasználási 
lehetőségeket biztosít.

exporttal kapcsolatos jelentős 
erőfeszítések, gyártmányfejlesz
tésünk megfelel a vállalati ér
dekek mellett a népgazdasági 
elvárásoknak is. Fontosnak tart
juk jelentősen javítani a fel
tételeket a meglévő termelőbe
rendezéseink jó műszaki álla
potának biztosítására. Ennek ér
dekében minőségi változás 
szükséges az alkatrészellátás
ban (elsősorban az importból 
származó alkatrészek hazai le
gyártása) ;

— egységes szemlélet kiala
kítása a termelést akadályozó 
tényezők gyors megszüntetése, 
elhárítása érdekében. Vonatko
zik ez elsősorban a termelési 
főosztály, a műszaki osztály, to. 
vábbá az anyag és áruforgalmi 
osztály dolgozóira;

— minden területen szüksé
ges kialakítani az egyes munka
körökben dolgozók feladatkörét, 
és a feladatbk végrehajtását 
folyamatosan ellenőrizni;

— több munkahelyen szük
séges a munkakörülmények ja
vítása (pl: előkészítés és krep
pelőterem szellőző berendezé
sek felszerelése);

— javítani kell az újítások 
ügyintézésének, és megvalósí
tásának menetét;

— a szocialista brigádmoz- 
golomban mutatkozó formalitá
sok megszüntetése érdekében 
indókoltnak tartjuk a jelenlegi 
statikus állapot dinamikussá té
telét. Ismét javasoljuk az éves 
célkitűzés és értékelés mellett 
a negyedéves rendszer kidolgo
zását. A. szocialista brigádok
nak adományozható címek 
rangját emelni kell. Túlzottnak 
tartjuk a magasszintű brigódeí- 
mek számát. Véleményünk sze
rint ezek mögött jelentős rész
ben nincs tényleges tartalom;

javasoljuk, hogy a különböző 
szinten tevékenykedő vezetőket 
kötelezzék az információk to
vábbítására, hogy dolgozóink 
minél nagyobb szómban tudják 
munkájuk értelmét.

Vonatkozik ez természetesen 
az információk visszafelé tör
ténő továbbítására, azok érté
kelésére és szükség szerint a 
megfelelő intézkedések megté
telére. Észrevételeinket, ajánló, 
sóinkat kivonatosan ismertettük, 
ezen túlmenően sok egyéb 
problémát, szóbeli kiegészítés
ként továbbítottunk a vállalat 
gazdasági vezetői felé.

A pártvezetőség a KB hatá
rozatában foglaltaknak megfe
lelően vizsgálta az üzemi de
mokrácia kérdését, az ifjúság 
nevelésével kapcsolatos prob
lémákat. Az ezzel kapcsolatos 
állásfoglalását a vállalat szak- 
szervezeti, illetve KlSZ-vezetői- 
vel ismertette.

Program készült arról, hogy 
a pártvezetőség milyen módon 
nyújtson közvetett, illetve köz
vetlen segítséget a vállalati 
célkitűzések minél magasabb 
szinten történő teljesítésére.

Móré János

 PÉCS!
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Cél: a tartalmasság

A közvetett fórumoktól 
a rétegtanácskozásig
A munkahelyi demokrácia új formái

Ha az utcán szépek...

Munkahelyenként 
- tisztán, ápolton

A munkahelyi demokrácia ál. 
(ondó fejlesztése társadalmi, 
gazdasági előrehaladásunk 
fontos feltétele, társadalmunk 
lényegéből fakadó követelmény.

A Minisztertanács és a SZOT 
1049/1982, (XII. 15.) sz. hatá
rozata újabb lépést jelent e 
területen, amikor a továbbiak
ban a munkahelyi demokrácia 
gyakorlásában a tartalmi szín
vonal emelését tűzi ki fő célul.

Ennek megvalósítása érdeké
ben került felülvizsgálatra vál
lalatunknál is a fórumrendszer, 
majd ezt követően a munkahe
lyi demokrácia fórumainak szer
vezeti és működési rendjének 
módosítása.

A módosítás során egyik fő 
szempont az volt, hogy a fóru
mok feladat- és hatáskörében 
ne legyenek átfedések és csak 
annyi fórum működjön, ameny- 
nyi ahhoz szükséges hogy biz
tosítva legyen minden kérdés
ben a dolgozók bevonása a 
vállalati döntések előkészítésé, 
be, azok végrehajtásának el
lenőrzésébe. A fórumok műkö
dési rendjének meghatározásá
nál egységesen az alábbi fő 
kérdésekre tértünk ki:

— ki a felelős a megtartá
sáért,

— kik a résztvevők,
— milyen gyakorisággal mű

ködjön,
— mi a fórum feladata — 

hatásköre.
Mivel a munkahelyi demok

rácia fórumainak szervezete és 
működési rendje a Bizalmi Tes
tület tagjain keresztül széles kö
rű megvitatásra és ismertetés
re került, ezek tételes ismerte
tésére nem térünk ki, csak em
lékeztetőül felsoroljuk a fóru
mokat:

— közvetett fórumok:

— bizalmi testület ülése,
— szakszervezeti bizottság,
— brigádvezetők tanácskozá
sa.
— közvetlen fórumok:
— termelési tanácskozás, 

■munkaértekezletek,
— szakszervezti csoportérte

kezlet,
— szocialista brigádok érte

kezlete — munkabrigádértekez- 
letek.

— rétegtanácskozások:

— újítók tanácskozása,
— ifjúsági parlament,
— egyéb rétegtanácskozások.

A továbbiakban néhány gon
dolatot vetnénk fel, mi módon 
lehetne a tartalmasabb munka 
feltételeit biztosítani e fórumok 
működése során.

Az elmúlt években a munka
helyi demokrácia erősödött, fej
lődött, kialakultak azok az in
tézmények, amelyek működése 
ezt nagyban elősegítette. A 
társadalmi feltételek is meg
változtak. Elért eredményeink 
arra ösztönöztek bennünket, 
hogy a munkahelyi demokráci
át, formában, tartalomban, a 
gyakorlatban továbbfejlesszük. 
Ez annál is inkább szükséges, 
mert vállalatunk önállóságának 
megnövekedésével nőtt a helyi 
döntések száma és jelentősége, 
ennek értelmében a kollektíva, 
felelőssége is. hiszen a dönté
sek kialakításában továbbra is 
jelentős szerepet vállal.

A következő időszak legfon
tosabb feladatának a tartalmi 
munka színvonalának javítását 
tartjuk, mert a demokratizmus 
gyakorlatában több olyan hibát 
tapasztalunk rossz módsze
rek. formalizmus, bizonyta
lanság, tájékozatlanság, stb
— amelyek jelentősen féke
zik érdemi előrehaladásun
kat. E célunk megvalósulását 
nagyban segíti az, hogy most 
megszűnt a korábbi „túlszabá
lyozás".

A munkahelyi demokrácia 
jelenlegi szabályozása keret 
jellegű, nem felülről határozza 
■meg a helyi tennivalókat, !gy 
mi határozhotjuk meg. hogy az 
egyes fórumok milyen kérdések
kel foglalkozzanak.

Szükség szerint csökkenthet- 
tük, illetve bővíthettük vállalati 
fórumainkat, ezzel is alkalmaz
kodni tudunk a helyi követel
ményekhez, igényekhez. Látjuk 
tehát, hogy a szabályzatok je
lenleg megfelelőek, rugalma
sak, most már csak rajtunk mú
lik, hogy élünk-e lehetőségeink
kel, jogainkkal, megtaláljuk-e 
azokat az alkotó, előrevivő for
mákat amelyek munkánk tar
talmi színvonalát, érdemi olda
lát hivatottak emelni. Egy ilyen 
próbálkozásról szeretnék most 
bővebben beszélni.

Valamennyi demokratikus fó
rumnak van egy közös voná
sa: a dolgozók nagyobb részé
nek problémáival foglalkozik
— tervszerűen, előre meghatá
rozott napirend alapján. Ilyen 
körülmények között kevesebb 
lehetőség adódik egyes kisebb 
kollektívák sajátságos gondjai
nak megbeszélésére. Tapaszta
latainkból tudjuk, hogy egyre

nagyobb szükség van különbö
ző rétegek csoportokkal való 
érdemi foglalkozásra, ezért hoz. 
tűk létre a vállalati fórumot.

Ez a többitől abban külön
bözik, hogy bármikor működtet
hető, ha egy adott területen 
bizonyos mennyiségű megol
datlan probléma felmerül. Pon
tosabban: egy adott kollektíva, 
csoport megkeresi a szakszer- 

,vezeti bizottságot és jelzi azo
kat a kérdéseket, kéréseket, 
amelyekre választ, megoldást 
kér. A szakszervezeti bizottság 
— egy hét határidővel — meg
keresi azokat a szakembereket, 
akik illetékesek a válaszadásra, 
ill. az intézkedésre. Ha ez 
megtörtént, a csoport és az il
letékesek kerekasztal-beszélge- 
tés formájában próbálják a 
megoldásokat, válaszokat meg
találni.

E fórumnak több előnyös vo
nása van: teljesen a dolgozók 
kezdeményezésén alapul, tehát 
nincs „felülről” előírás. Nem 
kell addig várni míg termelé
si tanácskozást tartanak a te
rületen, bármikor össze lehet 
hívni. Az egy hét idő alatt a 
válaszadó és a dolgozó is fel
készül, így kevesebb lesz a 
megválaszolatlan kérdés. Nem 
kell tájékoztatót, előadást meg
hallgatni, csak az adott prob
lémákkal foglalkozik, nem lesz 
„idő hiánya" miatt elodázott, 
meg nem válaszolt kérdés.

Természetesen a részvétel 
önkéntes. Áprilisban tartottunk 
egy ilyen fórumot a gyártási 
osztályon. Ez volt az első pró
bálkozásunk, hiszen addig, 
amíg előzetes tapasztalataink 
nincsenek a fogadtatásról, ad. 
dig nem célszerű általánossá 
tenni. 'Ezek az első tapasztala
tok biztatóak, annak ellenére, 
hogy a dolgozók közül kevesen 
jöttek, el a beszélgetésre. Akik 
azonban eljöttek, jónak és 
eredményesnek tartották.

Kérjük dolgozóinkat, hogy 
éljenek ezzel a lehetőséggel, 
kezdeményezzenek ilyen talál
kozásokat, ezzel is tartalma
sabbá tudjuk tenni demokratiz
musunkat.

Egy újságcikkben nem tudunk 
minden — a szervezéssel, le
bonyolítással kapcsolatos — 
részletkérdésre kitérni, ezért 
kérjük, hogy akit érdekel ez a 
lehetőség, keresse meg a szak- 
szervezeti bizottság titkárát, 
vagy Gábor Józsefné termelési 
osztályvezetőt.
Sigora Irma—dr. Simor Gyuláné

Alig egy évvel ezelőtt a Du
nántúli Naplóban megjelent 
egy cikk, amely arról irt, hogy 
a Pécsi Dohánygyár dolgozói 
(főleg a nőkről szólt) milyen 
elegáns, divatos öltözékben jár. 
nak be a vállalathoz. Mindezt 
a gyárkapuba állva ma is 
megfigyelhetjük, illetve jól eső 
érzéssel állapíthatjuk meg. Nos, 
nem is erről akarok szólni, ha
nem arról; hogyan öltözködünk 
a munkahelyünkön? A vállalat 
a Kollektív Szerződésben rögzí
tettek alapján munkaruha, il
letve védőruha juttatásban ré
szesít minden dolgorót.

Egyben a szerződés és a Mun
kavédelmi Szabályzat rögzíti 
azt is, hogy a dolgozó köteles 
a munkaruhát tisztán tartani és 
munkavégzés során viselni!

Eddig nem is lenne problé
ma, a meditáció akkor kezdő
dik, amikor végig tekintjük a 
munkahelyeket és megállapít
hatjuk, hogy a munkaruha vise- 
letek tiri-tarka színskálát mu
tatnak. Vannak osztályok, rész. 
legek, ahol bizonyos törekvés 
mutatkozik, hogy egyenviseletet 
alakítsanak ki (természetesen 
ezt munkaruhára értem).

Az Ady brigád
Kis-Deli Tivadarné, Molnár 

Jánosné, Csorbics Erzsébet, Má
rics Béláné neveket említem 
csak, máris tudni fogják sokan, 
hogy az előkészítési Ady End
re brigádról van szó. összesen 
23 fős létszámú brigád 1962- 
ben alakult. Közben mór néhá. 
nyan nyugdíjba mentek, mind
emellett a brigád hóromne- 
gyedrésze alapító tagnak vall
ja magát.

A 20 év alatt volt már né
hány brigádvezető. 1976 óta 
Kis.Deli Tivadarné látja el ezt 
a tevékenységet.

— Kezdeném azzal, hogy 
1971-ben a bronzfokozat eléré
sének évétől annyi kitüntetést 
kaptunk, hogy még fejben tar
tani is nehéz. A brigádnaplóból 
ki lehet keresni, hogy hányszor 
kaptuk meg az arany brigád- 
érmet.

— összesen 5 aranyérem ki. 
tüntetésünk van, — veszi át a 
szót Csorbics Erzsébet. — Én 
ugyan nem vagyok olyan régi 
■brigádtag mint Molnárné vagy 
Máricsné, de sok jó tapasztala
tom van mát a brigádszellem 
és az összetartás tekintetében. 
Az idősebbek az újonan mun
kába lépőket szívesen és nagy

Nagyon sok üzemben meg
fordultam és mindig tetszett és 
jó benyomást tett rám az, ami
kor az emberek egységes ruhá
ban tevékenykedtek a munka
helyükön. Nyilván ez nem csu
pán a dolgozókon múlik, ha
nem o vállalat vezetése is kéz. 
deményezheti. Ezt ugyan je
lenleg gátolja az utalványos 
egyéni vásárlás, mert a dolgo
zók csak azt kapják, ami a ki
jelölt munkaruházati boltban 
rendelkezésre ál'l.

Előre bocsátom, hogy itt nem 
kényszer lenne diktálva a dol
gozónak, csupán az vezérel, 
hogy ha dolgozóink az utcai 
öltözetből ítélve szeretnek szé
pen, ízlésesen, divatosan öltöz
ködni, akkor közös akarattal 
miért ne tennénk e cél felé lé
péseket. Természetesen a cél
szerű az lenne, hogy minden 
osztály legalább más szint vá
lasztana magának, de az osz
tályon belül ez azonos lenne.

'Milyen hatása lehet e javas
lat végrehajtásának?

1. Az esztétikai egység hasz
nos munkalélektanilag.

türelemmel tanítják a munka- 
fogásokra.

— Az új dolgozókat nem
szoktuk ózonnal beszarvazni a 
■brigádba, egy évet várunk, 
amíg munkájával és magatar
tásával kapcsolatban kialakul 
a véleményünk.

iC
— A brigád tevékenysége 

nem merül ki a betanítással és 
a szoros munkavégzéssel. Ah
hoz, hogy a vállalat Kiváló Bri
gádja címet, a Béketanács em- 
lékplakettjéi, a kongresszusi 
vándorzászlót elérjék, többet 
kell tenni. Mi ez a többlet? 
Hogy látják a brigád veterán
jai?

— Ahhoz, hogy ilyen szép 
eredményt elértünk eddig, hoz
zájárult az is, hogy nem volt 
nagy vándorlás az előkészítési 
osztályon. Lényegében a nyug. 
díjba menőket kellett pótolni 
— így vélekedik Márics Bélá
né.

— Mivel összeszokott emberek 
vannak, a szervezett kiránduló, 
sok, családi estek nagyon jól 
szoktak sikerülni. Az itt dolgo
zókat könnyen lehet mozgósíta
ni. Minden alkalommal a meg. 
rendezett vetélkedőn résztvet- 
tünk és büszkén mondom,

2. Munkahelyünk felismerhe
tősége.

3. Külső látogatók részére 
nyújtott esztétikai benyomás.

4. Munkafegyelemre (önön 
magára 'és társára) gyakorolt 
javító hatása.

5. Megnőttek a külföldi láto
gatók száma, akik üzleti céllal 
jönnek hozzánk, számukra sem 
mindegy, milyen a rólunk alko
tott benyomás.

Természetesen szólni kell ar- 
. ról is, hogy nem elég a muta
tósság, kell párosuljon ez az 
ápoltsággal és a tisztasággal 
is. Ezen a területen az osztá
lyok rendeltetésüktől és körül
ményektől függően változóak, 
hiszen nem lehet összehasonlí
tani egy csomagolást a gyártás
sal, vagy méginkább nem a 
szenes filterrúdgyártással. Vagy
is a tisztántartás és az ápoltság 
fenntartása már különböző erő
feszítést igényel osztályonként

De ez nem ad okot arra, 
hogy ne 'lépjünk előre e terü
leten. Ezért e témát ajánlom 
minden vezetőnek, társadalmi 
szervezetnek figyelmébe.

Kiss József

hogy legrosszabb a 3. hely volt 
— halljuk Molnár Jánosnétól. 
A brigádvezető még hozzáfűzi: 

______ Úgy érezzük, hogy az el
múlt években a mozgalom je
lentősége, valamint a brigád
munka is egy kicsit visszaesett. 
Lehetséges, hogy idősebb fej
jel mór mi sem lelkesedünk any- 
nyira, de szeretném, ha tovább
ra' is összetartó brigádunk len
ne. Egyik fontos tevékenység
ként megemlíteném a szociális 
ellátottak patronólását. Három 
idős nénikét szoktunk meglátó, 
gatni havonként, és minden 
ünnep előtt, hogy egy kis aján
dékkal kedveskedjük nekik.

— Gondolkodtam, mi a tit
ka annak, hogy a legjobb bri
gádok közé sorolnak minket. 
Hozzájárul a jó munkahelyi 
légkör, az emberek személyisé
ge, és hogy nem nagy mérté
kű az elvándorlás. Hozzáten
ném még, van egy-két olyan 
személy is, aki össze tudja fog
ni, szervezni és irányítani ma
gát a brigádmunkát.

A sikerek eléréséhez mottót 
nem tudnak adni, de az magá
ban nagyon sokat mond, hogy 
szinte valamennyi brigádtag 
volt már kiváló dolgozó.

M. J.

Ivóvíz

Takarékosabban!
Vállalatunk az ivóvíz fel- 

használás terén igen kedvezőt
len helyzetben van, immár 
■majd egy éve. Az 1982. évi le
állás óta a naPi optimális 80 
köbméter vízfelhasználással 
szemben 110—130 köbméter vi
zet fogyaszt. Ennek okát kutat
va kénytelenek voltunk rájönni, 
hogy a többlét elsősorban nem 
a technológiai vízfogyasztás nö
vekedéséből, hanem az üzemi 
fürdőben, a konyhában, stb. 
tehát olyan 'helyeken keletkezik, 
amely szervesen nem függ ösz- 
sze a cigaretta előállításával. 
A többlet vízfogyasztásnak pe
dig súlyos ára van. Ehhez azt 
is tudni 'kell, hogy a vállalatunk 
24 000 köbméter vizet használ
hat fel egy évben és ez a 
mennyiség havi felhasználása

— a részesedési alap terhére

1900 és 2100 köbméter között 
változik.' Ha a havi vízfelhasz
nálási keretet túllépjük, kb 5% 
túlfogyasztás esetén még nem, 
de e fölötti vízvételezéskor 
■progresszívan ugrik a pótdíj — 
tarifa. Erre egy jellemző példa: 
1982. IV. negyedévében október 
és november hónapban túlfo
gyasztottunk, összesen 1336 
köbmétert. Ezt a mennyiséget 
egyszer kifizettük a szerződés
ben előírt egység tarifával, majd 
pótdíjként ismét kifizettük az 
egész kéthavi vízdijat.

1983. évben az összes pótdí
jat a vállalatnak nemcsak külön 
kell kezelnie, hanem a része
sedési alap terhére kell elszá
molni és 4O°/o adót kell utána 
fizetni. Tehát az ivóvíz. (és 
minden energia-) túlfogyasztás 
igen súlyos anyagi következmé

nyeket von maga után. s nagy
ságrendje igen gyorsan elérhe
ti a milliós összegeket.

Ezek alapján egyértelmű, 
hogy az ivóvízzel megkülönböz
tetett figyelemmel kell takaré
koskodnunk. A takarékossági 
területek és módok a követke
zők:

© Kreppefés: el kell érni mi
előbb, hogy o már kondenzvi- 
zes kreppelés minden időben és 
minden papírfajtánál biztonsá
gosan, kellő minőségű 'krepp- 
papírt szolgáltasson. Addig, 
ameddig a kreppéit papír mi
nősége alapján (kemény, törik, 
stb.) lehetőség von a kifogáso
lásokra, mindig lesz olyan szub
jektív vélemény (akár rossz, 
akár jóindulatból), hogy erre a 
papírra a kondenzvízes krep
pelés nem megfelelő, azonnal

át kell állni az ivóvízes krepbe- 
lésre.

Meg kell vizsgálni azt a le
hetőséget, hogy a házi víz a 
'kreppelésnél nem használha
tó-e? Ezt akár a kondenzvíz ke
verésével, akár anélkül lehet
ne végrehajtani, de éhhez ter
mészetesen a KÖJÁL engedé
lye feltétlenül szükséges.

© Konyhák: általában a víz 
felhasználás nélküli etereszté- 
sének csökkentésével, a moso
gatásoknál felhasznált víz 
csökkentésével lehetne takaré
koskodni. Tudjuk azt, hogy a 
központi melegvizes boyler be
vezetésével 10—12 percig kell 
nyitva tartani egyes helyeken a 
vízcsapokat, amíg a melegvíz 
elkezd folyni... Ezt a vesztesé
get csak egy keringtető (visz- 
szatérő) vezetékággal lehetne 
csökkenteni, amire a vállalat
nak jelenleg pénze nincs. Ad
dig is az így kieresztett vizet 
nem kellene elengedni, hanem 
akár felmosásra, akár öblítés
re fel lehetne fogni.

© üzemi fürdő: tudjuk, hogy 
a fürdők belső átépítése már 
hónapok óta sok kényelmetlen
séget okoz dolgozóinknak. De 
az is tény, hogy a vállalat 
óránkénti vízfogyasztása a reg
geli és déli fürdési időszakban 
megkétszereződik, illetve meg
háromszorozódik, ugyanakkor az 
esti fürdési vízmennyiség alig 
28%-ban haladja meg az órás 
átlagfogyasztást. Ekkora felhasz
nálási különbség nemcsak a 
délelőttös és délutános műszak 
közötti 'létszámkülönbségből 
adódik, hanem abból is, hogy 
a reggeli és délutános fürdés
nél nem sietnek annyira a dol
gozók, mint este, s ez is befo
lyásolja a víz-felhasználást.

Ebből az elgondolásból és 
kényszerből életbe léptettük a 
fürdési idő korlátozását úgy, 
hogy egy férfi és női fürdőt a 
kilépők és túlórázó dolgozók 
részére fenntartottunk időkorlá
tozás nélküli igénybevételre, 
míg a fürdőépület déli szárnyá
ban levő női és férfifürdőkbe 
a hőközpont oz alábbi időpon
tokban adhat melegvizet:

5.30— 6.30
12.45—13.05
13.30—14.25
14.55—15.30

16.00—16.20
19.45—20.10
20.40— 20.50
21.40— 22.25

© Az ivóvíz takarékos fel- 
használásának elősegítésére a 
fürdőidő korlátozása kényel
metlen és kényszerű megoldás- 
Jó lenne, 'hogy ha a különböző 
munkahelyeken jobban odafi
gyelnének a nyitvafelejtett, cse
pegő csapokra az elromlott 
Shell-szelepekre, mert a víz kö
zös célú felhasználását, pocsé
kolását csak 'közösen tudjuk 
megoldani és megakadályozni-

Magyar Miklós
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Új könyvek „Acetát-szeminárium"
Elmúlt az ünnepi könyvhét, 

de a köyvvásárlás örömteli 
perceiről ezután sem kell le
mondanunk. Aki nem tudott 
dönteni, mit is vegyen meg, az 
még most sem késett pl. Né
hány könyvre ezúton is felhív
juk a figyelmet a Művelt Nép 
Könyvterjesztő Vállalat aján
latából.

Kardos László: 'larminchá- 
rom arc. A szerző több évtize
des munkássága eredménye
ként a Nyugat három nemze
dékének kiemelkedő jelentősé
gű alkotóiról készült portréta
nulmányait gyűjti össze a kö
tetben (Ady, Móricz, Babits, 
Kosztolányi, Németh László, 
stb.)

Fekete Gyula: Április, május, 
június. Az író az 1945-ös esz
tendő hónapról hónapra vál
tozó, győzelmes és örömhozó 
életét ábrázolja — immár egy
befüggő sorozatba érő — re
gényeiben.

Móra Ferenc: Beszélgetés a 
ferdetoronnyal, Túl a palánkon.
A Móra-életműsorozat újabb 
kötete a szerző útirajzait és 
régészeti tudósításait gyűjti 
egybe.

Pécsváradi Gábor: Jeruzsá
lem! utazás. A szerző a mohá
csi vész előtti években tette 
meg hosszú, kalandos útját a 
Szentföldre, s útjáról izgalma
san érdekes útikönyvet, való
ságos baedekert írt. A latinul 
írt mű most jelent meg először 
magyarul.

Mario Vargas Llosa: Julis

Autósoknak!
A „II. Rákóczi” Mgtsz NO- 

VIP főágazata, az Országos 
Közlekedésbiztonsági Tanács 
Titkársága és a Magyar Autó
klub hozzájárulásával a biz
tonságosabb gépjármű-közle
kedés segítése érdekében te
rületi (19 megye és a 6 ki
emelt város) megkülönböztető 
öntapadós címke gyártását 
kezdte meg. Célja, hogy a 
mögöttes gépjármű vezetője, 
a jelzésből látva, hogy az 
előtte haladó ismeretlen úton 
jár, elnézőbb, türelmesebb le
gyen az esetleges helyismeret 
hiányából eredő bizonytalan
kodó gépjárművezetővel szem
ben, azt szóban vagy jelzéssel 
segítheti az eligazodásban.

néni és a tollnok. A perui Var
gas Llosa napjainkban a vi
lág egyik legismertebb és leg
népszerűbb régészírója. Ez az 
önéletrajzi ihletésű műve re
mek humorral parodizálja a 
szirupos történeteket gyártó 
ifjú írójelölteket.

Mérleg. ' Az Európa Könyv
kiadó új sorozata. A sorozat a 
szigorúan vett szépirodalom 
határától a szigorúan vett 
szaktudományos dolgozat ha
táráig válogat tanulmányokat, 
eszmefuttatásokat, ősi problé
mákat újragondoló és új je
lenségekkel viaskodó írók, tu
dósok, művészek és filozófu
sok műveit kínálja. A sorozat 
tagjai: Montaigne: A tapasz
talásról, Malcolm Cowleyú 
Nyolcvan év magasából, Su- 
san Sontag: A betegség mint 
metafora, Thomas de Quinceg: 
Egy angol ópiumevő vallomá
sai.

Végül két gyermekkönyvet 
ajánlunk figyelmükbe. Kiss An
na: Tükörképek. Különös fa
luba kalauzolnak Kiss Anna 
prózai-versei. A patikus, a ha
rangozó, a bába és a posta
mester egyszerre álombéli és 
valós figurák a falubeli gyere
kek képzeletében.

Szép Ernő: Most szeretnék 
gyermek lenni. Szép Ernő 
gyermekeknek írott verseiben 
utánozhatatlan kedvessége,
melegsége, játszi mesélő ked
ve és bölcs derűre váltó szomo
rúsága egyaránt grvényesül.

Jó vásárlást!

A címke személygépkocsira 
a hátsó ablak bal alsó sarká
ba helyezhető el belső ragasz
tással. A KPM Aulófelügyelet 
a címkét műszaki vizsgán r.em 
kifogásolja és nem szedeti le.

A címkét a SKALA-COOP 
vállalat valamennyi üzletében 
darabonként 29,40 Ft-os egy
ségáron árusítják. Mindenki
nek javasoljuk, hogy szerezze 
be a Baranya megye és a 
Pécs címkét, így ha lakókörze
tétől távol jár, reméljük, szá
míthat az autóstársak segítsé
gére, amelyet természetesen 
itthon nekünk kell nyújtani a 
más vidékről érkezőknek.

Fontos! A karbantartási 
munkálatok miatt a szokásos 
„leállás" második hetére júni
us 27-től július 4-ig kerül sor. 
Kérünk minden dolgozót, hogy 
24-én öltözőszekrényét kiürítve 
hagyja nyitva, mivel a fürdő
öltözőben a hét végén féreg
irtás lesz.

*

A Pécsi Ipari Vásáron július 
15—24-ig vállalatunk is a kiál
lítók között lesz. Az esemény
ről augusztus havi számunk
ban beszámolunk.

*

Varga Józseiné májusban 
ment nyugdíjba, a minőség- 
ellenőrzési osztály dolgozója
ként. Munkáséveinek utolsó 4 
évét töltötte vállalatunknál. 
Vígkedélyű, szapora beszédű, 
barátkozó természet volt, mun
káját igyekezett becsülettel el
végezni. Nyugdíjas éveihez 
további jó egészséget kívá
nunk.

*

Termékbemutatót rendezett 
május hónapban a Fejér me
gyei MÉSZÖV, ahol a négy 
cigarettagyártó vállalat mulat
ta be új termékeit a kereske
delmi dolgozóknak. Felvetőd
tek bizonyos forgalmazási kér
dések is, melyeket a jövőben 
rendezni kell.

*

Dohányipari napot tartott a 
Dohánykutató Intézet május 
18-án a MÉTE rendezésében, 
ahol a dohányipari techno
lógiai folyamatok műszerezése 
és automatizálása c. témakör
ben értékes előadások hang
zottak el. A rendezvény részt
vevői működés közben ismer
kedhettek meg a gyors és pon
tos információkat- nyújtó kor
szerű műszerekkel.

*

A párszervezetekben folyó 
munka során mosT az 1983. áp
rilis 12—13-i MSZMP KB hatá
rozat ismertetésére kerül sor. 
Eqyben értékelik az ebből odó
dó helyi feladatok félidős ala
kulását. A II. alapszervezetnél 
e téma a május 26-án megtar
tott ülésén volt napirenden. A 
III. alapszervezet június 21-én, 
az I. alapszervezet pedig jú
nius 30-án fog foglalkozni a té
mával.

A RHODIA acetátgyártó cég 
képviselői előadást tartottak 
az acetátkábel előállításáról 
és felhasználásáról. A Pécsi 
Dohánygyár szakemberein kí
vül a társvállalatok képvise
lői is részt vettek az „acetát- 
szemináriumon”. Az igazgató 
elvtárs megnyitó beszédében 
hivatkozott arra, hogy a jó 
együttműködés és a korábbi 
tapasztalatcsere eredménye
ként sikerült elérnünk a kiala

A „Rhodia" acetátkábel gyártó cég képviselői előadás keretében (felső kép) mutatták be gyá
runk termékeit és technológiáját, az acetátkábel gyártását és felhasználását.

kult kedvező anyagmutatót az 
acélát felhasználásánál. Eh
hez kapcsolódóan a cég szak
embereitől olyan összefüggé
sekre is választ kaptunk, ami 
a szűrőhatékonyság és az ace
tátkábel fontos jellemző tulaj
donságai között fennáll. Be
mutattak olyan diagramot, 
melynek segítségével előre 
meghatározható, hogy a ciga
rettafüst kondenzátum-, illetve 
nikotintartalmának bizonyos

értékre való beállításához mi
lyen acetátfilterrudat kell ké
szíteni.

A színvonalas előadáson kí
vül a szervezés is figyelmet ér
demel. A rendezvényen részt 
vevőket megajándékozták a 
cég jelzésével készített töltő
tollal és öngyújtóval, este pe
dig a Pannónia étteremben 
kötetlen beszélgetéssel és kel
lemes szórakozással zárult a 
program.

1

A „Pannónia” a Balaton-felvidéken

Csak ketten az országban

A kitüntetett könyvterjesztő

A „Pannónia” brigád május 
utolsó hetében 2,5 napos ki
rándulást tett a Balaton-felvi
déken. Az első állomás és 
egyben a szállás Veszprém
ben volt. Megérkezés és az el
helyezkedés után az első este 
jó hangulatú beszélgetéssel 
telt el.

Szombaton délelőtt a közeli 
Zirc látnivalóival ismerkedtek 
meg. Zirc története az eddigi 
kutatások szerint a honfogla
lás előtti időkre nyúlik visz-

sza. A francia ciszterci szerze
teseknek még III. Béla király 
adományozott birtokot itt. Az 
apátság fejlődése az 1800-os 
évek elején indult meg lénye
gesen. A rendház oktatással 
is foglalkozott, s ehhez kap
csolódóan a könyvtárat gya
rapították. Ma a könyvtár Re- 
auly Antal nevét viseli. Zir, 
cen az arboiétum olyan emlí
tésre méltó látnivaló, amelyet 
nem szabad kihagyni az oda 
látogató turistáknak. Déluíán

egy kiadós séta keretében is
merkedtek meg a brigád tag
jai Veszprém belvárosával

Vasárnap Herenden, a Por
celángyár csodálatos múzeu
mában jártak. Utána végig a 
Balaton partján, kisebb pihe
nők beiktatásával Keszthelyre 
mentek, ahol a Festetics kas
tély felújított termeit, a híres 
könyvtárát járták végig.
' E zsúfolj program után, az 
esti órákban értek vissza Pécs
re.

Az ünnepi könyvhét alkalmá
ból Munkahelyi Könyvterjeszté
sért emlékplakettel jutalmazták, 
10 éves, magas színvonalon 
végzett könyvterjesztői munká
jáért Szőke Jánosnét. A kitünte
tést Budapesten, a SZOT-szék- 
házban vette át. E szép elisme
rés súlyát, jelentőségét azzal le
hetne érzékeltetni, hogy a Mű
velt Nép Könyvkiadó részéről 
az országban csak ketten kap
ták meg ezt a kitüntetést.

Mi, lelkes „könyvfoayasztók” 
is tanúsíthatjuk, hogy Erzsi igen 
lelkiismeretesen végzi ezt a 
munkáját. Pontos, rendszeres, 
nincs olyan hét, hogy ne lenne 
fent az üzemi ebédlőben.

— 10 éve kezdted ezt a mun
kát, azóta nyilván sokminden 
megváltozott. Változtak az ér
deklődök, a vevőid, sajnos, a 
könyvek árai is emelkedtek. Mi
lyen a forgalom?

— A forgalom a kezdethez 
képest 3—4-szeresére növeke
dett, jelenleg 120—150 törzsven
dégem van, ők rendszeresen je
lentős mennyiségű könyvet vá
sárolnak.

— Vannak könyvek, amelye
ket mindig, mindenhol meg le- 
hef kapni, vannak azonban 
olyanok, amelyeket kis példány

számban adnak ki, vagy igen 
hamar elkapkodnak. Hogyan 
tudod biztosítani azt, hogy a 
„kurrensebb" könyvekből is ki
elégítsd az igényeket?

— Erre két lehetőség van. 
Mindenkit előjegyzésbe veszek 
és a lehetőségekhez mérten 
vagy a könyvet kapják meg né
hány hét múlva, vagy csak ké
sőbbi időpontban tudom az igé
nyeket kielégíteni. Nem teszek 
kivételt senkivel, nekem minden 
vevőm egyforma. Igen jó a 
kapcsolatom külső kollégákkal, 
ezért lehetőségem van arra, 
hogy egyes könyvritkaságokból 
többet kapjak.

— Az utóbbi időben hangle
mez és magnókazetta forgalma
zásával is foglalkozol.

— Egyrészt azért csinálom, 
mert szeretem ezt a munkát, 
másrészt azért, hogy bővítsem a 
választékot. Ezt a dolgozók na
gyon kedvelik, igen sok hangle
mezt tudok eladni egy-egy ilyen 
akció alatt. Legjobban a hazai 
és külföldi könnyűzenei lemezek 
fogynak, de szép szómmal adok 
el komolyzenei és verses leme
zeket is. Én úgy érzem, ez nem 
csak „kereskedői” tevékenység
nek fogható fel, hanem a mű

veltség színvonalának emelésé
hez is hozzá tudok járulni.

— Úgy látom, igen sokféle 
sorozatot is lehet nálad kapni. 
Milyeneket forgalmazol?

— Legnagyobb számban a 
Világirodalom Remekeit, erre 40 
fő fizet elő rendszeresen. Sokat 
vesznek a Magyar Remekíróktól, 
népszerűek a Panoráma úti
könyvek, a Képes történelem és 
még sorolhatnám. Ezekkel a so
rozatokkal több réteget és sok
féle érdeklődést tudunk kielégí
teni.

— Mi az előnye annak, ha 
valaki nálad vásárol?

— Először is, nem kell a vá
rosba menni,' ha könyvet akar 
venni valaki, másodszor, részlet
re lehet vásárolni, és az év fo
lyamán kell az összeget törlesz
teni. Különösen ünnepek előtt 
látom az üzemi könyvterjesztés 
előnyeit. Olyankor oz emberek
nek igen sokfelé kell figyelni, 
ajándékot venni és ba valaki 
elfelejt ajándékot venni, nálam 
még az utolsó pillanatban is 
választhat.

— Gratulálunk a magas ki
tüntetéshez, és kívánjuk, hogy 
továbbra is ilyen színvonalon 
végezd ezt a szép munkát.

Sigora Irma
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1983-tól: válogatott ejtőernyős

Nagy József, a „professzor”

1982. szeptember 30-a óta 
gyárunk dolgozója Nagy Jó
zsef, a magyar ejtőernyős válo
gatott keret sportolója.

1960-ban született Hidason, 
az általános iskolát is itt vé
gezte el. 1977-ben végzett he
gesztő szakmunkásként a pécsi 
508. Iparitanuló Intézetben, jó 
eredménnyel. A jó tanulmányi 
eredményéért ösztöndíj-juttatás
ban részesült. Ugyanebben az 
évben ismerkedett meg az ejtő
ernyős sporttal. Az edzéseken 
már feltűnt jó mozgásával, 
gyors reflexével, csendes, sze
líd magatartásával.

A szokástól eltérően — a kez
dő ugrók első ugrásaikat a pé
csi összevont ejtőernyős tábor
ban ugorják — első ugrásait 
Pécsett ugrotta. Az ugrások so
rán mindig igyekezett megcsi
nálni azt, amit mondtak neki. 
Nem lógott, inkább az. volt a 
„baj", hogy mindig többet sze
retett volna tudni, többet szere
tett volna ugrani. Ennek a min
dig többetakarásának köszön
hette, hogy 1977-ben mindössze 
45 ugrással Békéscsabára utaz
hatott ejtőernyős edzőtáborban. 
Ebben az edzőtáborban a 2000 
m-ről történő 30 mp-es késlelte
tésű stllugrást gyakorolták. 
Miklós László — a tábor pa
rancsnoka — ezután az edző
tábor után hívta fel a figyel

műnket Jóskára. Ettől kezdve, 
ahol lehetett még, több segít
séget, szakmai tanácsot, ugrás
lehetőséget biztosítottunk szá
mára. Nem volt még 100 ug
rása sem, de már 13 másod
perc alatt véqrehojtotta a stíl
ugrás gyakorlatát, ami II. osz
tályú sportolói szintnek felelt 
meg. 1978-ban lábtörést szen
vedett. A háternvőt helytelenül 
hajtogatta, az nem nyílt ki ren
desen, kénytelen volt mentőer
nyőt nyitni és azzal leereszked
ni. Mivel a mentőernyő merülé
se nagyobb, mint a sporternyőé 
és a talaj egyenetlen volt, a 
földetérés '"'vén eltörött a lá
ba. Ezt az évet ki kellett hagy
nia.

1979-ben meghívják a négy- 
tusa váloqatott keretbe. Ez a 
szám futásból, úszásból, lövés
ből és ejtőernyős ugrásból áll.

Szorgalmasan dolgozik a keret
ben, aminek eredménye, hogy 
még ebben az évben eléri az I. 
osztályú sportolói szintet, illetve 
az Aranyjelvényes Ifjúsági 
Sportoló címet. A veszprémi ka
tonai alakulat parancsnoka is 
felfigyel eredményeire, így az
tán a veszprémi ejtőernyős ala
kulathoz vonul be 1979-ben. 
Az 500. ugrását már a néphad
seregben ugorta. Ez az 500 ug
rás nagyon nagy szám klub
szinten. Nem volt köztünk még 
olyan sportoló, aki két év alatt 
ennyit ugrott volna, igaz, meg 
is lett az eredménye. A Magyar 
Néphadsereg veszprémi alaku
latánál ejtőernyő-hajtogató. 
Katonai szolgálata idején több, 
mint 2500 ernyőt hajtogatott 
mások számára be, és egyetlen 
egynél sem volt nyilasi rendel
lenesség. Sok ugráslehetőséget 
kap és folyamatosan fejlődik a 
katonai válogatottkeret tagjai
nak tanácsai alapján. Leszere
lés előtt két héttel, saját ernyő
je rendellenesen nyílik, kényte
len leoldani, majd mentőer
nyővel sérülésmentesen földet- 
ér. 1982 őszén szerel le.

Röviden ismertetném eddigi 
eredményeit: 1979-ben Arany
jelvényes Ifjúsági Sportoló, I. 
osztályú versenyző, területi ejtő
ernyős versenyen I. helyezett 
célba, II. helyezett stilusugrás- 
ban. 1981-ben négytusaverse- 
nyen csapatban I. hely, egyéni
ben III. hely, 1982-ben a buda
pesti MNK-versenyen egyéni cél 
II. hely, stílus' 4. hely, összetett
ben III. hely. 1982-ben országos 
négytusaversenyen 5. helyezett. 
Az eddigi eredményei alapján 
1983 januárjától a magyar ejtő
ernyős válogatott keret tagja. 
Minden szabad idejét, szabad
ságát a sportnak szenteli. Na
pi 6—15 km-t fut mindennap, 
hetente kétszer úsz'k 2000 m-t, 
és lő kétszer 100 lövést, mind
ezt önszorgalomból, edzői fel
ügyelet nélkül, munkaidő után. 
A tornatermi edzéseket ő veze

ti. A reptéren igyekszik mindeq- 
kit segíteni, jótanácsaival je
lenleg csak tőle tanulhatjuk 
meg a modern célbaugrás és 
a gyorsabban végrehajtott stí
lusugrás technikáját, ejtőernyő 
kezelését.

A szárnyprofil ernyővel — 
paplannal — végrehajtható, 
többemeletes kupolaformaugrá- 
sok „professzora". Jelenlegi ug
rásszáma 1326 és ejtőernyős 
oktató. Ezúton szeretné megkö
szönni a vállalat vezetőségének 
azt, hogy biztositották és-bizto- 
sitják számára az ugráslehető
séget. A jövőben szeretné még 
jobb eredményekkel stabilizálni 
válogatottkéret-tagságát és sok 
első helyezést elérni a hazai és 
külföldi versenyeken. Mindeh
hez sok sikert, biztonságos le
szállást kívánunk!

Nagy László

Keresztrejtvény

Vízszintes: 1. Gabonából ké
szült nyaláb. 5. Fellini egyik hí
res filmje. 11. Folyadék. 13. 
Névelős névsor, 15. A mondás 
befejező része. 16. Étterem a 
pályaudvaron. 17. Bálnát ha
lászik. 19. Az arzén és a kén 
vegyjele. 20. Dunai kikötő Ro
mániában. 22. Mértékegységek.- 
ben tízszerest jelent. 23. Bizal
mas bizonyítvány. 25. Aludttej
ből kiváló híg folyadék. 26. 
Édes vörös bor. 27. A vályú.
29. Gallium. 30. Nevet. 31. 
Amerikai tanyabirtok. 33. Len
dít páratlan betűi. 37. Fölvesz. 
39. Ebből .. .-41. Amely időpont
ig. 42. RUJ. 43. A hal petéje. 
44. A földön elfekvő hajtás. 46. 
Friss, gyors, mozgalmas. 48. Jód 
és foszfor. 50. Kutya szíja. 52. 
... kétszer fárad. 53. Hizlalt 
szarvasmarha. 55. Népszerű 
színművész (Flórián). 56. Kis
ipari termelőszövetkezet. 57. 
Más szóval: akkori. 59. Római 
650-es. 60. Tudósítás. beszá
moló. 62. Ritka férfinév. 64. 
Becézett Terézia. 65. Valamely 
nép (csoport) eredeti v. első 
ismert lakóhelye. 66. Görög 
betű. 67. Cérnát az orsótól el
választ. 68. A kelta népcsalád 
legészakibb ága.

Függőleges: 1. Fémcsat,
amelyre más tárgyakat lehet 
erősíteni. 2. Fen. 3. Hátramoz
dít. 4. Leszálló napszak. 5. 
Rag, -be páraj. 6. La Bruyére 
fr. író mondását idézzük: A sze

Köszöntjük
pedagógusainkat!

Pedagógusokat, oktatókat, 
nevelőket, gondozókat és a 
gyermekintézmények összes 
dolgozóját köszöntjük a 32. 
pedagógusnap alkalmával, 
akik napról napra sok türelem
mel és szeretettel foglalkoznak 
gyermekeinkkel és tevékenysé
gükkel olyan feladatokat lát
nak el, melyek nem csupán oz 
egyén, hanem az egész társa
dalom számára rendkívül fon
tosak.

Nem könnyű és nem látvá
nyos feladatot végeznek, hisz 
amit a gyermek testi, szellemi, 
erkölcsi fejlődésében a család 
nyújthat, az semmiféle intéz
ményes megoldással nem he
lyettesíthető. Mégis intézmé

relem kezdetének vagy végének 
jele... (folyt, a vizsz. 15. sz. 
alatt). 7. Tanító. 8. Cigarettács. 
ka. 9. Ami a fokozatban és a 
csokorban közös. 10. Ipari rost
növény. 12. ...dél ellen, Verne 
regénye. 14. TIG. 17. Gumi ön
tözőcső. 18. Hibáztatni. 21. Ar
zén. 24. Bolt is van ilyen. 25. 
Van bátorsága. 28. Visszaró!
30. Budai pályaudvar. 32. Kor
társ filmrendező (Károly). 34. 
Váró egynemű betűi. 36. Kéri 
a személyi igazolványt. 38. A 
művészetben jártas. 40. Bíró 
azonos hangzói. 41. Állami jö
vedelmek. 43. Karral jelez. 45. 
Neptunium. 47. Érzékel. 49. 
... kódex, latin nyelvű egyházi 
könyv. 51. Elrejtő. 52. A szóban 
forgó időben. 53. Bútordarab. 
54. En- passant, rövidítés a 
sakkban. 57. Vízkereszt, vagy 
... akartok (Shakespeare). 58. 
Olasz, NSZK-beli és svéd autók 
jelzése. 61. ERE. 63. Oxigén, 
hidrogén és kén. 65. Vigyázó.

Beküldendő a vízszintes 15. 
és a függőleges 6. sorok helyes 
megfejtése július 7-ig. A helyes 
megfejtők között jutalomköny
vet sorsolunk ki.

*
Előző havi számunkban kö

zölt rejtvény helyes megfejté
se: „A nő legyen szerény, fő
zéshez értsen. Az öncsalás nem 
szép, ámde hasznos." Könyvju
talmat nyert: Gyenis József,
Pécs.

nyeinkben a gyermekek igen 
szépen fejlődnek, játékosan 
tanulnak, csodálatos érzés, 
hogy visszamondják és tovább
gondolják mindazt, amit neve
lőiktől hallottak.

Méltányoljuk és köszönjük 
ezt a munkát, amikor a peda
gógusok tudatépitő, jellemne- 
velő, emberformáló munkája 
előtt, tisztelgünk. Köszöneté* 
mondunk helytállásukért, és 
további eredményes munkát 
kívánunk mindannyiuknak!

A június 6-ón tartott ünnep
ségen az elmúlt években, év
tizedekben végzett kimagasló 
munkájuk elismeréseképpen 13 
fő részesült jutalomban.

Kispályás foci 
-és a bírái síp..

Mint előzőekben már beszá
moltunk róla, ebben az évben 
a városi versenyekre három 
labdarúgó-csapatot neveztünk 
be. Az ÉDOSZ által kiírt kispá
lyás labdarúgó-bajnokságban 
az idén 12 csapatot indítottak 
az élelmiszeripari üzemek. Ez 
a csapatszám a mai napig 10 
résztvevőre csökkent (a kiírás 
lehetősége szerint 2 csapatot 
kizártak a további fordulók
ból). A bajnokság tavaszi ide
je áprilistól júliusig tart folya
matosan. A június 9-i forduló
ig csapatunk pillanatnyilag az 
5. helyen áll 6 ponttal és 23- 
19-es gólaránnyal. A jelenlegi 
első helyezett 11 ponttal vezeti 
a mezőnyt. Eddigi legjobb 
eredményünk: Dohánygyár—- 
Pincegazdaság: 8-1, és a leg
rosszabb Dohánygyár—Tejszál- 
litó Vállalat 1-7.

Sajnos, a Sörgyár ellen most 
már „hagyományosan" túlfű
tött hangulatú mérkőzéseket 
játsszunk, ami egyaránt káros 
kapcsolatunkra nézve és a 
sportnak is. Mostani találkozón
kon már 3-0-ra vezettünk, mikor 
egy szabálytalanságot követően 
megszólalt a biró sípja. Az el
lenfél labdát vezető játékosa 
nem hallván a sípszót, a már 
leálló játékosok mellett a há
lóba lőtt. A bíró megadta a 
gólt. Ezután elszabadultak a 
„negatív töltésű" érzelmek a 
pályán (hogy finoman fejezzem 
ki magami). Végeredményben 
5-3-ra kikaptunk ezen a mécs
esén.

Városi kispályás bajnokságot 
a Pécs m. Város Tanácsa V. 8. 
Testnevelési és Sportfelügyelő
sége írta ki az alábbi célkitű
zésekkel :

— a vállalatok és intézmé
nyek dolgozói részére rendsze
res mozgást biztosító sportolá
si lehetőségek kihasználása:

— az „Edzett ifjúságért" tö
megsport mozgalom pontszer
zési lehetőségeinek biztosítása, 
illetve növelése.

A versenyek itt is tavaszi és 
őszi fordulókban kerülnek le
bonyolításra, áprilistól októbe
rig. Benevezett férfi- és női

Testvérlapjaink írják
Debreceni testvérlapunkban 

olvashattuk, hogy forgalomba 
hozták a hazánkban legnép
szerűbb cigaretta, a füstszűrös 
Symphonia korszerűsített vál
tozatát, a Kék Symphoniát. A 
Dohánykutató Intézettel együtt
működve, nyugat-európai kuta
tási eredményekre támaszkod
va dolgozták ki a ventillált fil
teres cigarettagyártást, amely 
csak füstszűrőjében különbözik 
a Piros Symphoniától. Naqv- 
mértékű, hatékony, jól szabá
lyozható füstszűrésre alkal
masak, s viszonylag nem is 
drágák. Alapelvük egyszerű, 
lyukacskákat alakítanak ki a 
filteren, s. ígv szíváskor — a 
lyukak számától és méretétől 
függően. — jól szabályozható 
aránvú levegő keveredik c 
füsthöz és azt felhiqítja. Szén
dioxid lézerkészülékkel alakít
ják ki a cigaretták filterén a 
kívánt számú és méretű lyuka
kat. Ezzel befolyásolják a le- 
veqő-füst arányát, a ventillá- 
ciós fokot, ami csökkenti a ci
garettafüst kátrány- és niko
tintartalmát. A füstalkotók 
csökkenése a ventillációs fok
kal közel azonos arányú.

Ezzel az új eljárással olyan 
cigarettát bocsátottak ki, amely 
nemcsak a füst káros alkotóit 
csökkenti és mérsékli a do
hányzás ártalmait, hanem 
megőrzi a Symphoniára jel
lemző ízt és aromát, megtart
ja eredeti élvezeti értékét. Az 
ára 9,80 Ft csomag.

A Nyíregyházi Dohányfer

csapataink is közelednek a ta
vaszi idény vége felé. Jelenleg 
a tabella első részén a városi 
bajnokságban az alábbi csa
patok helyezkednek el:

Férfi:
1. Pályafenntartás 15 23-11
2. Műszergyár 14 22-11
3. DÉDÁSZ 13 14-6
4. HUNOR 11 17-9
5. Dohánygyár 10 22-11

Csapatunk legjobb eredmé
nye 9-0 (Dohánygyár—Bara- 
nyaterv) és a legrosszabb 1-3 
(Dohánygyár—Műszergyár).

Női:
1. Sopianae 10 38- 3
2. Bőrgyár 8 26- 6
3. Sopianae - KISZ 6 16-11
4. Stallpr—Dohánygyár

4 14-15

A nők legjobb győzelme 10-0 
(az 508-as sz. DSK ellen) és 
az elszenvedett legnagyobb 
arányú vereség 1-10 (a Sopia
nae — KISZ-csapat ellen).

A bajnokságban mind a há
rom csapatunk a középmezőny
ben helyezkedik el, ami nem 
számítható rossz eredménynek. 
Megjegyzésre érdemes viszont 
az, hogy a lányoknál az utol
só súlyos vereség azért követ
kezett be, mert létszámban 
sem tudott a meccsen a csa
pat felállni.

Végül szeretném a vállalat 
dolgozóit arra kérni, hogy 
akit érdekel a labdarúgás, és 
ideje engedi, menjen ki egy- 
•gv mérkőzésre. Hiszen a sze
mélyes biztatás igen jó hajtó
erő bármelyik csapat játékát 
tekintve.

Az ÉDOSZ-mérkőzések min
den csütörtökön 16.30 óra 
után kezdődnek a KINIZSI- 
sporttelepen.

A férfiak a városi bajnok- 
sáqban minden hétfőn. 16 óra 
után a PVSK-pályán játszanak, 
míg a nők szintén hétfőn és 
mindig a Pécsi Postás sport
pályán rúgják a labdát.

Takács Sándor

mentáló Vállalatnak az idei 
május elseje különösen szép, 
és örömteli volt, hiszen elnyer
ték a „Kiváló Vállalat" címet. 
A sok munka meghozta gyü
mölcsét. Növelték a termésát
lagot, mely hektáronként el
érte a 17 mázsát. Erre az 
utóbbi két évtizedben nem volt 
példa.

— A Virginia dohányoknál 
növelték a betegségekkel 
szemben ellenállóbb, jobb ler- 
meképességű fajták és fajta- 
jelöltek részarányát. Ennek tud
ható be, hogy a Virginia dohá
nyokból 38 százalékos terület
csökkenés ellenére 17 száza
lékkal több dohány termett.

— A vállalat 28 milliós be
ruházása, illetve rekonstruk
ciója az áteresztőképesség nö
velése mellett a minőség javu
lását is szolgálta. A fejlesztés 
kiemelt témája volt a debre
ceni válogató gépsor létesíté
se. A veszteségmentes feldol
gozás érdekében növelték a 
kocsányozott fermentálási I a- 
pacitásukat.

— A minőség javulását je
lentősen befolyásolta a teljes 
körű minőségszabályozási
rendszer alkalmazása és nem 
utolsósorban a minőségi bére
zés kiszélesítése. Nagymérték' 
ben javult az élőmunka haté
konysága is.
Gratulálunk e megtisztelő cím 

elnyeréséhez és további sikeres 
munkát kívánunk!

Károly Leventéné


